
 

   
Referat for 58. møde i Grønt Forum 

 

Torsdag den 2. februar 2023  

Datoer for møder i 2023: 16. maj både ordinært møde og dialogmøde med politikerne, 24. august og 16. november. 

Deltagere  

Formand, Leder Natur og Miljø  Sofie Hjelm Byrnak  
Sekretær,     Line Strandholm Magnussen 
Danmarks Jægerforbund   Stig Egede Hansen  
SF´s miljøgruppe   Henrik Rasmussen 
Sorø Kodriverlaug   Michael Torp  

Afbud/ ikke tilstede 

Dansk Skovforening   Jens Kristian Poulsen 
Friluftsrådet    Jette Kruse 
Gefion/ Dansk Landbrug    Kurt Pedersen 
Naturstyrelsen Storstrøm   Elly Andersen 
Danmarks Naturfredningsforening  Niels Hilker 
Sorø Ridesti Laug   Tina Bratajka 
Dansk Ornitologisk forening   Lene Smith 
Naturvejlederforeningen/b Kongskilde Naturcenter Kirsten Blicher Friis  
Danmarks Sportsfiskerforbund  vakant  
 

Gæst 
Jens Jacobsen, Stenlille handels, håndværker og borgerforening (Klima og Miljøudvalget). 
Niels Crone Madsen, formand for Foreningen Kongskilde Naturcenter. 

 
 
1. Velkomst og godkendelse af referat og dagsorden  

Referat fra tidligere møder ligger her https://soroe.dk/politik/raad-og-naevn?via=Searchresultclick. 

 
2. Borgerne som klimahelte – grøn omstilling 

Jens Jacobsen fra Stenlille borgerforening og lokalråd holdt oplæg. Bilag fra projektbeskrivelse og PowerPoint 
vedhæftes. 
 

”Klimahelte” i Stenlille omfatter følgende temaer: 
❖ Energibesparelse og energiforbedringer 
❖ Biodiversitet med fokus på private haver og fællesarealer 
❖ Affald som en ressource 

➢ Sortering, genbrug, forbrugsvaner, cirkulær økonomi m.m.  
❖ Transport og mobilitet 

➢ Grønne transportløsninger, deleordninger, samkørsel m.m. 
❖ Grønne indkøb 

➢ Hvordan kan vi vælge bæredygtige varer i hverdagen 
 
Der er indtil videre givet midler fra lokalrådspuljen og Trelleborg Fonden, som udgør ca. halvdelen af budgettet. 
 
Fokus i projektet er på den lokale, grønne omstilling, hjælp til private og små erhvervsdrivende, samt samarbejde 
med foreninger og andre lokalråd. 
 
Jens opfordrede Grønt Forum til at komme med idéer til projektet og deltage som foreninger. Han hører meget 
gerne fra medlemmer, som ikke deltog i mødet.  
 

 
3. Orientering fra forvaltningen 
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• Sofie fortalte om udfordret budget 2023 for Sorø kommunen. Handleplaner for besparelser er i proces i de 
enkelte udvalg, og skal videre til Kommunalbestyrelsen 1. marts.  

• Den gode nyhed er, at tilskud til naturvejledningen, Grønt Forums budget og stilling på klima-naturmedarbej-
der indtil videre er pillet ud af besparelser. Dog afventes den endelige beslutning politiske beslutning på Kom-
munalbestyrelsesmødet d. 1. marts. 

 
• Sofie har fået en henvendelse fra Ella Hilker og de Grønne Frivillige, der har en idé til en grøn bus med rund-

tur i kommunen. De har dog ikke sendt en konkret ansøgning til Grønt Forums Pulje. 
 

4. Bordet rundt 
• Evaluering af dialog med KMU om klima i Kommuneplan 2023. 
• Kongskilde Naturcenter 2023. Niels starter med at præsentere Foreningen Kongskilde Naturcenter, som er en 

del af trepartssamarbejde med Sorø Kommune, og Naturstyrelsen. Kirsten sender en liste over fondsansøg-
ninger, de har i støbeskeen, bl.a. til ” En Naturvidenskabelig Rejse” del. 2.; til ”Danmark summer” videreudvik-
ler fra ”Sorø Summer”; til ”Naturen langs Susåen - få fremmet god adfærd i naturen” m.fl.  
De tilstedeværende besluttede at sende høringssvar på tilskud til naturvejledningen inden politikerne skal mø-
des den 20. februar. Kirsten og Niels skriv rundsendes. 

 
5. Økonomi og fordeling af Grønt Forums pulje 

• Stillingtagen til midler til naturvejledning i 2023 og gennemgang af de seks ansøgninger. Det besluttes, at Na-
turvejledningen tildeles 20.000 kr. til forsøgsprojektet med biodiversitet i udskolingen. Derudover uddeles 
8000 kr. til Sansehave i Naturbørnehaven og 11.700 kr. til Grønnegården (affaldssortering og biodiversitet).  
Det blev aftalt, at de enkelte institutioner først får besked efter Kommunalbestyrelsesmødet d. 1. marts, så vi 
er sikre på, at midlerne er der i 2023. Referatet lægges derefter på hjemmesiden. 

• Der indkaldes til en times ordinært møde den 16/5 til uddeling af de resterende midler. 

 
6. Dialogmøde 

• Evaluering af dialogmøde om visionsplan. 
Der var enighed om at Grønt Forum fik en god dialog med politikerne - om konkrete tiltag på baggrund af visi-
onen, som der kan bygges videre på til næste dialogmøde. Opsamling: 
• Vi skal lære (om borgerinddragelse) af de andre kommuner 
• Borgermøder er en mulighed (for inddragelse) 
• Separere regnvand på egen grund 
• Skoletransport, f.eks. 'Nabogo' [læs mere https://nabogo.com/da/] 
• Understøtte lokale initiativer 
• Bruge vores (GF) ideer til nye borgergrupper 
• Barometer på fremdriften 
 

• Emner for dialogmøde/ nedsættelse af arbejdsgruppe.  
Line skriver ud til Grønt Forums, med opfordring til deltagelse i arbejdsgruppe om Dialogmødet.  
Deadline for oplæg til politikerne er 14 dage før, så ca. 1.maj. Mødet udvides med 1 time til almindeligt møde. 

 
7. Eventuelt Niels Crone roste lokaldemokratiet, dels fra sin deltagelse i mødet dag, og fra hvad Stig har videre-

bragt til jagtforeningerne tidligere. 
 

Ref. Line 


